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La reforma de la Llei d’Adminis-
tració Local proposada pel govern
de Mariano Rajoy i rebutjada
fins i tot per alguns alcaldes del
PP està a punt de ser aprovada. La
pràctica totalitat de l’arc parla-
mentari ha demanat la seva reti-
rada, però sembla que els popu-
lars no faran marxa enrere.

Amb aquesta reforma, les
competències dels ajuntaments
de menys de 20.000 habitants
que tinguin dèficit pressuposta-
ri passaran a les diputacions o a
les comunitats autònomes. Els
municipis més grans, en canvi,
continuaran tenint les compe-
tències pròpies però perdran les
impròpies, on es troben serveis

com la promoció econòmica, la
cultura o l’atenció a la immigra-
ció. A més, es volen suprimir les
mancomunitats que no siguin
eficients.

“Es vol buidar de competèn-
cies els ajuntaments” explica en
declaracions a Línia Tres Carles
Ramió, catedràtic de ciències po-
lítiques de la UPF. “Cada consis-
tori coneix les necessitats del seu
municipi i per això, fins ara, ha-
vien prestat uns serveis als ciu-
tadans de força qualitat”, assegura
Ramió, el qual afegeix que “amb
aquesta reforma, això es perdria
perquè les comunitats autònomes
no podran assumir aquestes com-
petències i, si ho fan, serà amb cri-
teris estàndards, per la qual cosa
es perdrà qualitat perquè es per-
drà proximitat”. Una opinió que
es compartida per l’Associació Ca-
talana de Municipis (ACM) i la

Federació de Municipis de Cata-
lunya (FMC), que coincideixen en
oposar-se totalment a aquesta
llei perquè, argumenten, perju-
dica profundament els drets dels
ciutadans.

El president de l’ACM, Miquel
Buch, afirma a Línia Tres que no
estan “en contra de repensar el
sistema”, però creuen “que els
canvis s’han de fer bé, amb con-
sens i sense atacar les persones,
manllevar els drets dels ciutadans
ni privatitzar els serveis públics”.

El president de la FMC, Xa-
vier Amor, per la seva banda, con-
sidera que la llei de racionalitza-
ció i sostenibilitat de l’adminis-
tració local és “inadmissible, per-
què suposa un retrocés per al
món local i atempta contra l’au-
tonomia dels ajuntaments”. A
més, afegeix que la reforma “afe-
bleix l’actual sistema democràtic”.

Front comú contra Madrid
» La Llei d’Administració Local del govern espanyol és rebutjada pel municipalisme i els experts
» La socialista Pilar Díaz, alcaldessa d’Esplugues, veu la reforma “amb molta preocupació”

ESPLUGUES4L’Ajuntament
d’Esplugues de Llobregat s’ha
sumat al rebuig a la reforma lo-
cal que aquests dies s’està de-
batent al Congrés espanyol.
L’alcaldessa, Pilar Díaz (PSC),
s’ha mostrat molt crítica amb la
llei proposada pel govern de
Mariano Rajoy. 

Durant la jornada La refor-
ma local. Reptes i oportunitats
davant els projectes de reforma
del règim local impulst pel go-
vern estatal i el govern de la Ge-
neralitat, que es va celebrar el
passat 23 d’octubre al World
Trade Center de Barcelona, Díaz
va dir que “des del municipa-

lisme, veiem aquesta reforma
amb molta preocupació”.

Sobre la llei estatal, l’alcal-
dessa, que va assistir a l’acte en
representació de la Federació de
Municipis de Catalunya, va dir
que “pretén buidar els ajunta-
ments dels serveis socials, entre
altres competències, fet que re-
presenta un retrocés de tres
dècades que pot tenir greus
conseqüències per a la ciutada-
nia, ja que allunya la gestió dels
serveis de la gent que els ne-
cessita”.

Díaz també va destacar el
paper que juguen els ens locals
durant la crisi.

Díaz: “La llei buida de serveis
socials els ajuntaments”

L’Ajuntament d’Esplugues s’ha mostrat en més d’una ocasió ferm opositor a la reforma. Foto: Arxiu

Pamela Martínez
ESPLUGUES



| 4
Opiniólíniatres Novembre 2013

publicitat 619 13 66 88
amb el suport de:

líniatres
Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Dipòsit legal: BP. 12320-2013

redacció:continguts@comunicacio21.com 
publicitat: publicitat@comunicacio21.com
administració: facturacio@comunicacio21.com

Actualitat a la xarxa

Un diari plural Un diari participatiu

@SantiVila: Que ningú no s’enganyi: es
pot ser moderat i independentista! El que
no lliga és ser moderat i al·lèrgic als dubtes
i matisos.

@JaumeBarbera:  Res del que avui passa
hagués passat sense la voluntat popular,
és a dir, sense la majoria sobiranista. On
eren els de la tercera via? Pactant?

@francescribera: En Navarro i en Duran
tenen sis setmanes de temps per treure al
carrer un o dos milions de catalans a favor de
la tercera via. #TicTacTicTac.

Les paraules del bisbe de Girona,
Francesc Pardo, que amb motiu
de l’homilia que va fer per Sant
Narcís va demanar perdó i va la-
mentar, públicament, els insults
i menyspreus de la cadena de te-
levisió 13 TV contra Catalunya,
representen un exemple alliço-
nador carregat d’una gran digni-
tat. De fet, no hauria de ser el
bisbe de Girona, sinó el Presi-
dent de la Conferència Episcopal
espanyola, qui demanés discul-
pes a tot el poble de Catalunya
per l'actitud catalanofòbica d’a-
questa televisió que emet des de
Madrid.

No s’entén, de cap de les ma-
neres, que una cadena de televi-
sió que hauria de defensar els
valors de l’humanisme cristià es
dediqui a expandir l’odi, la fat-
xenderia i la provocació contra la
nostra nació catalana. És intole-
rable que 13 TV, que ja ha supe-
rat en anticatalanisme a Inter-
economia, estigui al servei de la
crispació, l’exabrupte i la men-
tida, tot defensant els privilegis
de la casta extractiva de l’altiplà
castellà. Aquesta televisió s’equi-
voca, de totes totes, defensant el
centralisme antidemocràtic i si-
tuant-se als antípodes d’uns mí-
nims valors cristians de base.

4El bisbe

Per Josep Loste Per Màrius Martí

4Ja n'estic fart,

El Parlament de Catalunya re-
presenta el poble, és veritat,
però hem pogut veure com el
motor del procés independen-
tista ha estat al carrer i no dins
de les institucions. Ara que
l’estratègia espanyola sembla
focalitzar-se en quatre eixos
(les maquinacions dels serveis
secrets espanyols, el rebuig a
tocar la constitució per evitar
que els catalans hi imposin el
dret d’autodeterminació, pres-
sionar per una pregunta sobre
l’estat propi que contingui tres
opcions en comptes de dues i
les pressions dels empresaris
catalans porucs), podem per-
cebre com és de fàcil empan-
tanegar els àmbits polítics i,
per tant, com és de necessari
que el carrer continuï fent de
motor del procés.

Sabem que no podem can-
tar victòria perquè les enques-
tes diuen que encara no ho
tenim tot garantit. Hi ha
molts espanyols mancats de la
qualitat democràtica de l’in-
dependentisme i disposats a
votar en contra del fet que tin-
guem dret a votar. Suposo que
aquí rau la diferència entre els
que imposen l’opressió des de
l’ombra, per una banda, i els
que som capaços d’organitzar,
de forma alegre i combativa,
alhora, un gran esdeveniment
com la Via Catalana. El gran
potencial d’unió dels catalans
en la il·lusió que suposa fer
història i fer-la en la sana

consciència democràtica és un
recurs immens. Anteriorment
s’havia ridiculitzat molt la ten-
dència caïnita dels catalans,
però ara, ves per on, fins i tot
hem esdevingut un mercat, de
manera que podem veure una
gran quantitat de marxan-
datge (estelades, samarretes,
gorres) que fins ara eren mar-
ginals, adreçades al consumi-
dor independentista.

Crec que els nostres polítics
són vulnerables als quatre ele-
ments de pressió que percebo
en l’estratègia espanyola actual
i que he esmentat al final de
primer paràgraf, i em pre-
ocupa especialment el paper
dels grans empresaris cata-
lans. Segons Forbes, 25 de les
100 persones més riques de
l’estat espanyol són de Catalu-
nya, i entre les 25 acumulen un
capital de 25.300 milions d’eu-
ros. No sé quin paper poden
tenir aquestes persones en el
procés sobiranista. En tot cas,
haurien de saber que no poden
pretendre estar-ne al marge,
perquè “el  carrer” (el mercat,
els consumidors, la població
coordinada) ha esdevingut un
subjecte important, amb capa-
citat tant de gratificació com
de càstig. Si hem estat capaços
de mobilitzar i organitzar dos
milions de persones en una
gesta difícilment imitable, no
seríem també capaços, com a
consumidors, de gratificar els
bons empresaris?

Per Manel Fantasin

4Els bons empresaris

Fa uns mesos vaig escriure un
article amb el títol “Estem en
guerra”. Ara començo a sentir
polítics i comunicadors que
utilitzen aquesta frase fer refe-
rir-se a l’actual situació socio-
política que estem vivint.

Cada vegada que sentim la
paraula guerra ens ve a la ment
un conflicte bèl·lic, amb soldats,
tancs, míssils i tot allò que
comporta sang i mort, però la
guerra que estem patint els
catalans és tan o més cruenta.
Comporta morts i patiment,
comporta pèrdua d’essers es-
timats, comporta fam i com-
porta plors i pèrdua de rique-
sa i propietats, comporta...

Ningú s’ha adonat del que
hem perdut en benestar social
i cura dels nostres avis, i de la
millora de les nostres comuni-
cacions, i de la nostra justícia i
dels nostres nivells sanitaris i
dels nostres nivells d’investi-
gació i dels nostres afers exte-
riors, i de la nostra seguretat.

Ens han deixat d’aportar
aquells diners que ens han ex-
tret de la nostra caixa, de cada
una de les factures que dia a
dia les nostres empreses, em-
preses catalanes, han fet, de

cada una de les nòmines que
han rebut els nostres treballa-
dors, i no ens han retornat ni
l’almoina que demanem per
poder subsistir.

Però per si no n’hi ha prou,
encara rebem amenaces d’al-
gun diputat i regidor que si no
ens portem bé ens pot passar el
mateix que al president Com-
panys, i d’altres diputats que
quan es demana alguns se-
gons de silenci per l’assassinat
del mateix president Companys
esclaten a riure o criden un
"Viva España!".

Si aquest són membres
d’un Parlamento Democrático,
demano que em deixin marxar
d’aquest país sigui per consul-
ta popular, per declaració uni-
lateral, per un terratrèmol, per
decisió de la UE o per la forma
que sigui.

Ah, i que quedi clar que en-
cara que per alguna causa es-
tranya i improbable Catalu-
nya quedes fora de la UE, no
perdríem l’euro (i molt menys
el dòlar). Els podríem seguir
utilitzant, o és que Andorra
utilitza alguna moneda diferent
de l’euro en el seu dia a dia?
Potser “España aún no lo sabe”.

#HorarisEuropeus#NoEnsEnganyen #UnPaísNormal
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“Ens hem hagut de
passar els primers
dos anys de legislatura
redimensionant
els ajuntaments”

És el president d’una institució
que engloba aproximadament
el 25% del territori català i que
presta serveis a un 75% de la
població catalana. Malgrat això,
aquesta sembla ser l’adminis-
tració més desconeguda a peu
de carrer. Molts ciutadans es
pregunten: per què serveix la
Diputació?
El millor que es pot fer per res-
pondre aquesta qüestió és pre-
guntar-ho als alcaldes de la
demarcació. És veritat que la Di-
putació no té una finestra a la
ciutadania, però estic convençut
que avui dia, sense l’ajuda de la
Diputació, als ajuntaments els
seria impossible tirar endavant.
Nosaltres servim els ciutadans
sempre a través dels seus ajun-

taments i estem pendents d’allò
que cada consistori decideixi en-
carregar-nos. Discrepant de la
reforma local que s’està deba-
tent ara al Congrés espanyol,
que diu que si un ajuntament no
fa bé una cosa la Diputació l’hi
prendrà, nosaltres creiem que el
camí correcte és justament el
contrari. Cada consistori, lliure-
ment i en funció de les seves
prioritats, ens diu que necessita
ajuda per a una cosa o per a una
altra i nosaltres, des d’aquí i amb
els equips professionals esplèn-
dids que tenim, intentem aju-
dar-los. Estic convençut que si
ho pregunten als alcaldes, tots
els diran que tenen sort de la Di-
putació, sobretot en aquests mo-
ments tan complicats.

Vostè va assumir la presidència
de la Diputació, com bé diu, en
un dels pitjors moments econò-
mics que es recorden...
Aquesta legislatura ha estat una

de les més difícils que ens hem
trobat en l’administració local. I
els ho dic de primera mà, perquè
jo hi estic des del primer dia, des
de l’any 1979. Ens hem hagut de
passar aquests dos anys i escaig
de legislatura redimensionant
els ajuntaments. Els consistoris
havien passat una sèrie d’anys
molt bé econòmicament. Tenien
uns ingressos extraordinaris que
venien del totxo i els van conver-
tir, a demanda de la gent, en ser-
veis. El que ha passat és que, de
sobte, amb la crisi, han deixat
d’haver-hi uns ingressos extraor-
dinaris però la despesa hi conti-
nua sent. Tots hem hagut de fer
una tasca de redimensió dels
ajuntaments, la qual hem mirat
de fer-la amb els menors costos
laborals i socials i de tota mena,
però hem hagut de fer-ho. 

Parlant de la reforma local espa-
nyola a la qual vostè feia refe-
rència, hi ha un front comú del

món municipal català i dels ex-
perts que s’hi oposa. Des de la
Diputació de Barcelona també
han mostrat el seu rebuig a
aquesta reforma. Creu que el
municipalisme està en perill?
Crec que no està en perill perquè
la reforma és tan complicada de
dur a terme que intueixo que no
s’aplicarà. De fet, les primeres es-
menes que ha introduït el mateix
Partit Popular ja són moratò-
ries –diuen que no es farà fins a
l’any 2015–. Per tant, ja ho van ti-
rant enllà perquè veuen que és
força irrealitzable.

En lloc d’aquesta llei, la reforma
de l’administració local pròpia
de Catalunya que vol impulsar
la Generalitat i el fet de passar
de les diputacions actuals a les
vegueries és el camí a seguir?
Nosaltres, com a nacionalistes,
sempre hem cregut en l’organit-
zació territorial pròpia. I així ho
diu l’Estatut amb les vegueries,

però aquí hi ha un problema de
legalitats. Les vegueries no es
poden implantar si no es modi-
fica la Constitució espanyola,
que parla de la província com
una cosa “sagrada”. Si no hi ha
canvis en la Constitució, és im-
possible substituir les quatre di-
putacions per set vegueries –o
vuit o les que siguin–. Sí que po-
dria haver-hi un canvi de nom,
que seria un primer pas, i que
en lloc de diputacions es digues-
sin vegueries. Però és poc pro-
bable que ara mateix es canviï la
Constitució en aquest sentit.

Alguns mitjans diuen que això
és una estratègia de la Generali-
tat per intentar esquivar la re-
forma que s’està debatent ara al
Congrés. Aquesta qüestió es
convertirà en un nou front de
xoc amb Madrid? 
Això també és complicat perquè
sembla que la llei de Madrid és
una llei de bases i no exclou les

Salvador Esteve
President de la Diputació de Barcelona

Text: Arnau Nadeu
Fotografia: Neus Màrmol
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comunitats autònomes. En aquest
sentit, encara que tinguem com-
petències pròpies sempre estaran
dins de les bases que assenyali
aquesta llei. Per tant, i repeteixo,
és complicat. 

Canviant de tema, fa un parell de
setmanes es va presentar el Pla
d’Urgència Social de la Diputació
per atendre les persones que
estan patint més greument els
efectes de la crisi. Ja s’ha comen-
çat a desplegar? En quin moment
ens trobem?
El pla ja s’ha aprovat en una
Junta de Govern extraordinària i
tot ja està pràcticament enllestit.
Cada ajuntament ja sap més o

menys què li tocarà. Tot el que
fem, i sobretot en el cas dels plans
extraordinaris, és fruit de parlar
amb els interessats, amb els
ajuntaments, per saber què els
interessa més i en què els podem
ajudar. L’any passat vam fer una
aportació per assegurar la liqui-
ditat dels nostres municipis.
Érem conscients que molts ajun-
taments no podrien tancar els
seus exercicis ni començar amb
garanties els següents. I aquest
any sembla que les peticions van
arribar més del cantó social, per-
què és evident que en un mo-
ment en el qual els ajuntaments
reben més demanda social és
quan les administracions hem de

donar més respostes en aquest
sentit. Creiem que amb això fem
una bona aportació al món mu-
nicipal, n’estic convençut.

Durant la presentació de Pla es
va dir que el pròxim pas seria
impulsar l’ocupació. En quin
sentit aniran les accions?
A principis d’any farem tres pro-
grames concrets. Un es basa en
plans d’ocupació directes dels
ajuntaments i un altre en fo-
mentar l’ocupació indirecta-
ment, perquè el que farem és
posar diners a disposició dels
ajuntaments perquè es facin
obres, cosa que afavoreix també
la contractació. Això es farà amb

dos tipus de vies: un pla d’ade-
quació de camins rurals i un
altre destinat a edificis singulars
de cada població, que poden ser
des d’un ateneu fins a una esglé-
sia. Això ho posarem en marxa a
principis d’any.

En temps de crisi com l’actual, els
recursos de les administracions
escassegen. Com poden fer front
a aquest tipus de plans de tanta
envergadura econòmica? D’on
surten tots aquests diners?
Nosaltres, com totes les admi-
nistracions, hem patit una re-
ducció de pressupostos. El que
passa és que hem prioritzat el su-
port als ajuntaments. De fet,
aquesta és la base de la Diputa-
ció, és la seva missió fonamental.
El que hem hagut de fer és es-
porgar una mica l’arbre perquè
quedés la soca. I en el que por-
tem de legislatura hem aportat
als ajuntaments gairebé el doble
de diners dels que es van aportar
en la legislatura anterior. Ho
hem fet racionalitzant i descar-
tant qüestions que ens han sem-
blat que avui no eren prioritàries.
Ara creiem que ajudar els ajun-
taments en l’aspecte social és el
que hem de fer.

Això vol dir que aquests plans
van en detriment d’altres actua-
cions...
A la Diputació de Barcelona
tenim institucions pròpies, com
l’Institut del Teatre o el Museu
Marítim, i participem en el
Liceu i en 150 institucions més.
El que hem fet és anar reduint
una mica aquestes aportacions,
tot i que són molt necessàries,
però que no eren la nostra prio-
ritat, com sí que ho són ara els

ajuntaments. Hem estalviat en
aquest sentit i també en relació
amb la pròpia estructura, ja que,
per exemple, ara les jubilacions
no es cobreixen. Tot això ha
comportat un estalvi que hem
pogut dedicar als ajuntaments.

Enguany se celebra el centenari
de la Mancomunitat, que va sig-
nificar la federació de les quatre
diputacions catalanes. Alesho-
res, el president Enric Prat de la
Riba ja parlava d’un cos d’Estat
i de formes d’Estat per  a Catalu-
nya. Cent anys després, quin
paper juga la Diputació de Bar-
celona en el procés sobiranista?
En primer lloc, estem molt or-
gullosos de celebrar aquest cen-
tenari. Enric Prat de la Riba va
començar la seva gran feina i jo,
com a president de la Diputació
de Barcelona, em sento perso-
nalment molt honorat d’ocupar
un lloc que va liderar un perso-
natge de la seva vàlua. Ja en el
meu discurs de presa de posses-
sió vaig fer referència a Prat de
la Riba com un dels lords de la
nostra actuació. Crec que la seva
figura va ser importantíssima.
Pel que fa al paper de la Diputa-
ció en el procés sobiranista, en
aquests moments les quatre di-
putacions catalanes estem en
una comunió total amb el Go-
vern de Catalunya. Crec que
estem en una situació històrica
crucial i que és molt important
que hi siguem totes les adminis-
tracions: la Generalitat, les dipu-
tacions i els ajuntaments. Crec
que, en bona part, tots anirem
pel mateix camí per continuar
fent aquestes estructures d’Estat
que va començar a gestar fa cent
anys Enric Prat de la Riba.

“La reforma local
del govern espanyol 
és tan complicada de dur 
a terme que intueixo 
que no s’aplicarà”

“En el que portem

de legislatura 

hem aportat als

consistoris gairebé

el doble de diners

que en l’anterior”

“Totes les 

administracions

sumarem per 

continuar fent

estructures d’Estat

per a Catalunya”
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La tradicional Fira de Nadal
d'Esplugues de Llobregat, que
organitza cada any el TIC-Es-
pluga Viva amb la col·laboració
de l'Ajuntament, inclourà més
comerços. Així ho han decidit
els organitzadors, amb l’objec-
tiu de tenir una major presèn-
cia d'expositors de la ciutat. 

En l'edició d’enguany, tots
els comerços d'Esplugues que
venguin objectes relacionats
amb les dates nadalenques (ar-
tesania, floristeria, decoració i
objectes nadalencs) tindran
l’opció d’instal·lar un estand
durant els dies de la mostra,
com ha informat l’Ajuntament
d’Esplugues.

A més, la Fira de Nadal 2013
s'amplia d'una a dues jornades
i estarà oberta tot el dissabte 14

de desembre i el diumenge 15,
des del matí fins al migdia.
Com cada any, la mostra nada-
lenca estarà ubicada a la rambla
del Carme.

Per participar-hi, els co-
merços interessats es poden
posar en contacte amb el TIC-
Espluga Viva abans del 22 de
novembre.

Un grup de percussió durant la Fira de Nadal. Foto: Ajuntament

La Fira de Nadal d’Esplugues
inclourà més comerços

» Les jornades comercials s'amplien i es faran durant dos dies
» Hi participaran els comerços que venguin productes nadalencs

Comencen els cursos de
formació per a nous empresaris
SANT JOAN DESPÍ4Fa unes set-
manes que el programa de cur-
sos de formació per a nous em-
presaris, que ofereix diversos
municipis del Baix Llobregat,
s’ha posat en marxa. El projec-
te, que té l’objectiu de millorar
la competitivitat de les empreses
de recent creació de la comarca,
durarà fins al desembre, sota el
nom Baix Llobregat: Innova,
crea i ocupa.

Millorar la capacitació em-
presarial dels nous empresaris

que han iniciat nous projectes
al Baix Llobregat és una de les
prioritats del programa, que
va destinat sobretot a sectors
més tradicionals com el co-
merç, la restauració i els serveis
personals i per a empreses.

Sant Joan Despí també s’ha
sumat a la iniciativa i treballa
en conjunt amb tretze consis-
toris més de la comarca en la
tasca d’assessorament empre-
sarial i de suport als emprene-
dors.

SANT JOAN DESPÍ4Una se-
tantena de comerços i entitats
de Sant Joan Despí van sortir al
carrer el passat dissabte 26
d’octubre per celebrar el Fira-
despí, la mostra de comerç lo-
cal del municipi, que any rere
any ha vist com ha anat aug-
mentant el nombre de venedors
que hi participen. A l’edició de
2010 van assistir-hi gairebé la
meitat de comerciants que en la
d’enguany.

Des de les 10 del matí i fins a

les 9 del vespre, els estands dels
comerços de Sant Joan Despí es
van instal·lar als principals ca-
rrers del barri de les Planes, que
es va convertir en un gran apa-
rador de l’oferta comercial de la
ciutat a l’aire lliure.

En aquesta edició també es
va celebrar la Firatapa, la qual
va comptar amb la participació
de diversos hostalers i restau-
radors del municipi. Els assis-
tents van poder gaudir d’una
tapa i una beguda per 2 euros

als establiments que s’havien
sumat a aquesta iniciativa ce-
lebrada en el marc d’aquest
Firadespí.

Segons l’Ajuntament de
Sant Joan Despí, “l’actual con-
text econòmic no ha dissuadit
les botigues, els bars i els res-
taurants a sumar-se a aquesta
iniciativa que els ofereix una
oportunitat única de mostrar a
la ciutadania el seu potencial
com a comerç urbà i de proxi-
mitat”.

Sant Just al Carrer | Festes de Tardor 2013
Les Festes de Tardor 2013 es van acomiadar el passat diumenge 27 d'octubre

amb la jornada Sant Just al Carrer. Es van muntar 300 paradetes dels 
col·lectius dels centres educatius, entitats i artesans del municipi. A la plaça

Verdaguer i a Can Ginestar es van celebrar també altres activitats.

Redacció
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Els espluguins decideixen 
on invertir 150.000 euros

» Una vuitantena de ciutadans treballen en el Pressupost Participatiu
» L’Ajuntament d’Esplugues és pioner en plans d’implicació veïnal

20.000 euros per ampliar 
els ajuts a la contractació

OCUPACIÓ4L’Ajuntament ha 
ha acordat recentment com-
pletar amb 20.000 euros la
convocatòria d'ajuts a la con-
tractació de persones aturades
d'Esplugues de Llobregat.
Aquesta és una de les mesures
que s’inclouen en el Pacte per a
la Dinamització Econòmica i
l'Ocupació 2013-2015. 

Fins ara, els ajuts a la con-
tractació han permès que 16
persones d’Esplugues de Llo-
bregat trobin feina. Actual-
ment, però, aquesta línia de
subvencions està esgotada i és
per això que el consistori ha de-

cidit aprovar l’ampliació dels
ajuts fins que s'obri una nova
convocatòria al gener de 2014. 

Aquests 20.000 euros se
sumen a la partida inicial de
124.590 euros destinada a aju-
dar les empreses a pagar sis
mesos de sou i seguretat social
als treballadors, en contractes
de, com a mínim, un any. 

Dels 16 contractes que s’han
formalitzat fins ara a través
d’aquests ajuts, nou són a
temps complet. A més, quatre
d'ells són indefinits. Pel que fa
a les persones ocupades, onze
són dones i cinc, homes.

La Diputació destina 30
milions a les urgències socials
AJUTS SOCIALS4La Diputa-
ció de Barcelona ha posat en
marxa un Pla d’Urgència Social
per atendre aquelles persones
que estan patint més greument
les conseqüències de la crisi.
Concretament, hi ha destinat
una partida de 30 milions d’eu-
ros que serviran per actuar en
tres línies que comprenen aju-
des a l’habitatge, a l’alimenta-
ció, al material escolar i, per
primer cop, a la pobresa ener-
gètica. 

La primera línia, per a la co-
bertura de situacions d’urgèn-
cia social i el manteniment dels
equips professionals de ser-
veis socials, rebrà 10 milions
d’euros. La segona, amb 8 mi-
lions d’euros, es destina a l’a-
tenció domiciliària i al trans-
port adaptat, i la tercera, i més
quantiosa, amb 12 milions, al
suport a l’atenció dels infants,
concretament a l’escolaritza-
ció de 0 a 3 anys. Amb aquests
12 milions es cobrirà el 50% del
preu de totes les places d’esco-

les bressol de la província, ex-
ceptuant Barcelona, que té un
tractament especial.

Salvador Esteve, alcalde de
Martorell i president de la Di-
putació, va destacar en la pre-
sentació del pla que es tracta
d’una iniciativa que compta
amb el suport de tots els grups
i que va destinada a ajudar els
Ajuntaments, que han estat les
institucions que més “han con-
tribuït a què els estralls de la cri-
si hagin tingut un cert aturador
gràcies als seus esforços”.

Mercè Conesa, vicepresi-
denta segona i responsable de
l’Àrea d’Atenció a les Persones,
va explicar que “la repartició
d’aquests recursos es farà ate-
nent criteris objectius” i cada
municipi rebrà la seva dotació
en funció d’aquestes dades. Va
afegir que “aquest és un pro-
grama extraordinari i que la do-
tació també és extraordinària”.
El 2011 havia estat de 2,8 mi-
lions i de 6 milions el 2009 i el
2010. 

Una vuitantena de ciutadans
que formen els grups de treball
del Pressupost Participatiu de-
cidiran on inverteixen 150.000
euros després d’haver rebut la
formació adient durant el mes
d’octubre. Des de fa anys, Es-
plugues ha adquirit una posició
avançada pel que fa a la creació
d’una àmplia xarxa d’òrgans
participatius que donen veu a la
ciutadania en les decisions que
afecten el model de ciutat.

Així, durant el mes de no-
vembre, els grups de treball
formats per ciutadans d’Esplu-
gues de Llobregat prioritzaran
els possibles projectes que s’e-

xecutaran amb  la partida eco-
nòmica de 150.000 euros, que
representa un 10% dels ingres-
sos propis destinats a inversions
del pressupost per al 2014.

El Pressupost Participatiu
és la continuació i l’ampliació
d’una primera iniciativa que va
desenvolupar el Consell de Ciu-
tat, òrgan que va decidir desti-
nar 65.000 euros del pressupost
de 2012 a la construcció de nous
camins escolars.

MÉS PLANS PARTICIPATIUS
A més del Pressupost Partici-
patiu, la ciutat d’Esplugues de
Llobregat compta amb altres
iniciatives en les quals els es-
pluguins poden formar-hi part
activament. Aquest és el cas
del Pla d’Inclusió Social, que se
sotmetrà a votació al Ple d’a-

quest mes. Es tracta d’una ini-
ciativa perquè les entitats locals
que treballen l’àmbit social pu-
guin desplegar una sèrie d’ac-
tuacions concretes.

Un altre òrgan participatiu
és el Fòrum Educatiu Local,
que tornarà a reunir-se el 30 de
novembre. En aquesta trobada,
el grup de 15 persones de dife-
rents sectors de la societat que
ha estat treballant en el rellan-
çament del Projecte Educatiu
de Ciutat (PEC) presentarà les
noves accions que es posaran en
marxa amb l’objectiu d’acon-
seguir una ciutat en què l’edu-
cació sigui una responsabilitat
de tota la ciutadania.

També s’està elaborant el
Pla Jove,  que ja ha fet enques-
tes a uns 250 joves per conèixer
les seves inquietuds.

Una xerrada del Pressupost Participatiu. Foto: Esplugues Participa

Política | Nou portaveu de CiU
El fins ara portaveu del grup municipal de CiU, Roger Pons, ha abandonat el seu

grup i, des del passat 23 d’octubre, el nou portaveu és Albert Comellas. A partir 
d’ara, el grup de CiU estarà format per Comellas i Lídia Morera, mentre que Roger

Pons continuarà al consistori d’Esplugues de Llobregat com a regidor no adscrit.

Redacció
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Les obres de pavimentació 
de 51 carrers, en marxa

VIA PÚBLICA4L’Ajuntament
d’Esplugues ja ha començat a
fer les obres de rehabilitació del
paviment en algunes zones de
la ciutat. El consistori calcula
que a finals d’any ja s’hauran
iniciat totes les tasques. En to-
tal, s'executaran 51 actuacions
de millora i es repararan els
embornals en 34 carrers. El
projecte, l'objectiu del qual és
garantir la conservació de les

vies públiques en un estat co-
rrecte, suposa una inversió de
352.000 euros i millorarà la
calçada de carrers i places dels
diferents barris de la ciutat.

Enric Giner, regidor de Via
Pública, ha dit que aquest pla
suposa complir "amb un dels
compromisos fonamentals ad-
quirits amb la ciutadania: man-
tenir la ciutat i els seus carrers
en condicions òptimes". 

Tot a punt per la recollida
d’aliments del gran recapte

SOLIDARITAT4Tot està a punt
perquè el pròxim divendres 29
i dissabte 30 de novembre es
faci la campanya de recollida
d’aliments Ajuda’ns a ajudar,
el gran recapte d’Esplugues.
Per evitar interferències amb el
Banc d’Aliments de Barcelona,
que ha programat el seu Gran
Recapte anual en les mateixes
dates, el programa d’aliments
d’Esplugues s’ha ubicat als su-
permercats on no arriba el Banc
d’Aliments de Barcelona.

En l’edició d’enguany hi
haurà una implicació més di-
recta de les associacions de la
ciutat, a les quals s’ha demanat
que les seves seus actuïn tam-

bé com a punts de recollida du-
rant tot el mes de desembre.

Els Esplais Municipals de
Gent Gran, l’ACAE, el Centro
Extremeño, el Centro Arago-
nés, el Club Rotary Esplugues,
el Centro Cultural Andaluz Pla-
za Macael, Gent Constructiva i
la Penya Barcelonista ja han
confirmat la seva participació.

El recapte d’aliments que es
fa per Nadal “permet afrontar
amb certa tranquil·litat l’any,
almenys fins al juny, i comple-
tar els recursos que arriben de
la Unió Europea, que cada ve-
gada són més escassos”, desta-
ca Isabel Corcuera, integrant de
la Creu Roja.

La televisió comarcal del Baix
Llobregat va inaugurar dijous 7
de novembre les noves instal·la-
cions a Esplugues amb un acte
al qual van assistir unes 300
persones entre col·laboradors,
antics presentadors, autoritats
i veïns de la comarca. L’estrena
de la nova seu, més àmplia i
amb l’equipament renovat, es
produeix coincidint amb el 30è
aniversari del seu naixement.

En la seva intervenció, el di-
rector i fundador d’ETV, Fre-
deric Cano, va destacar que la
cadena havia decidit “fer un
pas endavant” enlloc de quedar-
se a l’espera que vinguin temps
millors. “Fem una aposta de fu-
tur i avancem de manera deci-
dida per reforçar la televisió de
proximitat. Creiem fermament
en el nostre model com a un
servei proper i econòmicament
sostenible, que és un tema molt
important avui en dia”.

Per la seva part, el secreta-
ri de Comunicació de la Gene-
ralitat, Josep Martí, va centrar
el seu discurs en la importància
del paper de les televisions lo-

cals per al país: “És la televisió
que queda més a prop del ciu-
tadà, la que li dóna la informa-
ció que necessita pel seu dia a
dia, la que explica les coses
que passen al seu entorn més
immediat. Deixant de banda
el ciutadà, és la televisió que ge-
nera un sentiment de perti-
nença en una col·lectivitat i
ajuda al fet que la cohesió so-
cial, en un territori com una co-
marca, tingui una societat més
justa”, va apuntar Martí.

L’alcaldessa d’Esplugues,
Pilar Díaz, va destacar la im-
portància de veure com pro-
jectes com el d’ETV s’expan-

deixen en un sector on moltes
televisions locals han hagut de
tancar.

La cadena del Baix Llobre-
gat vol que el 30è aniversari si-
gui l’inici d’una nova etapa:
“Aprofitant tots aquests canvis
tant d’imatge com d’espais i
tècnics, ETV farà un salt quali-
tatiu en l’oferta de continguts a
l’audiència. La televisió conti-
nuarà en la línia de servei públic
i apostarà per noves fórmules
que permetin la participació i
donin cabuda a totes les in-
quietuds de la nostra audièn-
cia”, ja apuntava Frederic Cano
el passat mes de maig.

Uns tertulians debaten en un programa d’ETV. Foto: Arxiu

ETV estrena nova seu, més
àmplia i amb nous equipaments

Redacció
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Sant Joan Despí ha signat un
Acord Social que es desenvolu-
parà fins al 2017. Es tracta d’u-
na quarantena d’accions per
fer front a l’actual situació de
crisi que fan èmfasi en la crea-
ció de llocs de treball i en cobrir
les necessitats bàsiques de les
persones més vulnerables de la
ciutat. Així, a més de tenir l’ob-
jectiu de recuperar-se econò-
micament, la iniciativa empre-
sa per diverses associacions del
municipi, amb la col·laboració
del consistori, també se centra
en el compromís social.

L’acord, que es va signar a
finals d’octubre, ha implicat
tots els partits polítics amb re-
presentació municipal (PSC,
ICV-EUiA, PP i CiU), l’Asso-
ciació de Propietaris i Indus-
trials del Polígon Fontsanta,
l’Associació de Comerciants Ac-
tiva Despí, l’Associació d’Atu-
rats i Treballadors, les delega-
cions comarcals d’UGT i CCOO,
PIMEC Baix Llobregat i la Fe-
deració comarcal d’AAVV.

Els signants de l’acord por-
ten treballant mesos en la con-
creció d’actuacions. De mo-
ment, s’han presentat 36 pro-
postes que s’aniran incremen-
tant a mesura que altres entitats
s’hi vagin afegint. 

Les propostes se centren en

dos grans blocs: la cohesió so-
cial i la creació de feina. Pel que
fa a la cohesió social, el pro-
grama contempla incrementar
el suport a les persones amb
problemes per accedir a l’habi-
tatge, donar més difusió dels
serveis per evitar que cap per-
sona es quedi desatesa i treba-
llar amb el teixit econòmic lo-
cal per promoure descomptes
especials a persones amb difi-
cultats econòmiques, entre al-
tres accions.

El segon bloc d’actuacions
proposa, entre altres, apostar
per la formació i l’ocupació als
col·lectius més vulnerables i
fomentar la cultura emprene-
dora amb tallers participatius
als centres educatius.

Façana de l’Ajuntament de Sant Joan Despí. Foto: Josep Llobet

Acord social per impulsar
l’economia i fer front a la crisi
» L’Ajuntament i diverses entitats proposen una quarentena 
d’actuacions per millorar la cohesió social i la creació de feina

Simulacre d’emergència de
risc químic a Sant Joan Despí 

EMERGÈNCIES4El municipi de
Sant Joan Despí va participar el
passat dilluns 4 de novembre
en el simulacre d’emergència de
risc químic organitzat per la Di-
recció General de Protecció Ci-
vil de la Generalitat. 

El Pla d’Emergència Exte-
rior del Sector Químic de Ca-
talunya (Plaseqcat) contempla
un sistema d’alerta a la pobla-
ció per als municipis que, hi-
potèticament, poden quedar
afectats per un accident químic
de caràcter greu. Es tracta d'un
exercici que es fa dues vegades

cada any: un es realitza a prin-
cipis del primer semestre i l'al-
tre a finals del segon. 

L’alarma, que va sonar a
través de les sirenes instal·lades
per tot el territori, consta de tres
senyals d'un minut de durada
separats per silencis de cinc
segons. Per saber que ja ha fi-
nalitzat la prova, es fa un sen-
yal continu de trenta segons de
durada. 

Les sirenes van començar a
sonar a les deu del matí i les
proves es van allargar fins a la
una del migdia.

TV3 dóna suport als
treballadors de la RTVV

PROTESTES4Unes 200 perso-
nes es van concentrar als estu-
dis de TV3 a Sant Joan Despí
per donar suport als treballa-
dors de la Ràdio Televisió Va-
lenciana, que a principis de
mes es van quedar sense feina
després que la Junta Directiva
decidís aturar les emissions de
la televisió pública autonòmica.

El periodista Xavi Coral,
presentador de Divendres
(TV3), va llegir un manifest a
favor dels companys de Canal
9. I als estudis d'IMAGINA de
TV3, que s’ubiquen a la ciutat

veïna d’Esplugues, on es fa la
gravació de la sèrie La Riera,
l'actriu Mercè Sampietro va
llegir també el manifest de su-
port als treballadors de la
RTVV.

Des de Madrid, els treba-
lladors valencians també han
rebut mostres de suport. Tele-
madrid, Canal Sur i la Delega-
ció de TV3 van concentrar-se
en un emotiu acte conjunt al
plató que comparteixen a l'e-
difici de FORTA, federació que
aglutina les televisions i ràdios
autonòmiques. 

FC Barcelona | Compra d’una finca 
El FC Barcelona ha tancat una inversió estratègica per al club amb la 

compra d’una finca de 26,811 metres quadrats molt propera a la Ciutat 
Esportiva Joan Gamper on actualment s’ubica el Tennis El Forn. El cost 

d’adquisició ha estat de 8.270.000 euros, que el club pagarà en cinc anys.

Redacció
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Les ordenances fiscals pel 2014
que es van aprovar al Ple del
passat dijous 31 d'octubre pre-
veuen una pujada de fins al
3,5% dels impostos i taxes. La
mesura va comptar amb els
vots a favor de l'equip de govern,
format pel PSC, ICV-EUiA i
Junts per Sant Just, i els vots en
contra de CiU, PP i Via Demo-
cràtica. 

Segons l’Ajuntament, els in-
crements sobre els preus dels
impostos i taxes oscil·len entre
el 0 i el 3,5% “com a màxim”. En
concret, “la quota de l'IBI tindrà
un augment final del 2,5%. Un
altre impost afectat per l'ac-
tualització del cadastre és la
plusvàlua que, per evitar que
pugi per sobre del 3,5%, es bai-
xa el tipus impositiu un 6,5%”,

ha informat el consistori en un
comunicat. Com ja es va fer en
l’actual exercici, al 2014 l'IBI
continuarà sent objecte de sub-
vencions. 

Segons han afirmat en el
mateix comunicat fonts muni-

cipals, “la moderació i la con-
tenció segueixen marcant la
tendència perquè l'augment
dels diferents tributs i preus
públics sigui l'estrictament ne-
cessari per garantir uns serveis
públics de qualitat”. 

Ajuntament de Sant Just Desvern. Foto:  Santjust.net

Els impostos pujaran fins a un
3,5% a Sant Just l’any que ve

» Les ordenances fiscals pel 2014 només van obtenir el vot a favor
de l’equip de govern al Ple, que es va celebrar a finals d’octubre

Tres santjustencs, en un pla 
de reconversió professional 

OCUPACIÓ4Tres ciutadans de
Sant Just Desvern, d’una tren-
tena de persones seleccionades
de tot el Baix Llobregat, parti-
cipen en un projecte vinculat a
la reconversió professional de
persones aturades dins del sec-
tor turístic. Es tracta del Pla de
competitivitat del sector tu-
rístic del Baix Llobregat, una
iniciativa del Consell Comarcal
amb la col·laboració del Con-

sorci de Turisme del Baix Llo-
bregat. 

El projecte combina actua-
cions de suport i dinamització
del sector turístic amb actua-
cions de foment de l’ocupació a
la comarca.  D’aquesta manera,
es dinamitza, per una banda,
l’activitat econòmica i, per l’al-
tra, es fomenta la creació de no-
ves ocupacions per reduir el
nombre d’aturats. 

CULTURA4El poeta santjus-
tenc Joan Margarit ha guanyat
el Premi de Poesia del Món Lla-
tí 2013. És la primera vegada
que  un poeta de llengua cata-
lana rep la distinció. 

Margarit,  considerat una de
les màximes figures de la poe-
sia catalana, ha rebut aquest
premi que s’atorga cada any a
un poeta mexicà i a un altre del
món llatí. Enguany, el mexicà
guardonat ha estat José Emilio
Pacheco.

La cerimònia de lliurament
del premi es va fer el passat diu-
menge 10 de novembre en el
marc de la Quinzena Trobada
de Poetes del Món Llatí, que es
va celebrar als estats d’Aguas-
calientes i San Luís Potosí, al
centre de Mèxic.

El Premi de Poesia del Món
Llatí està valorat en uns 7.000
euros i es va crear l’any 2007 en
homenatge a la trajectòria del
poeta i promotor cultural me-
xicà Víctor Sandoval. 

Margarit ha assegurat a di-
versos mitjans que rep aquest
guardó amb “dos sentiments
oposats: gosadia i humilitat”.

Joan Margarit és autor de
més de 30 llibres i el 2008 va
rebre el Premi Nacional de Po-
esia i el de Literatura de la Ge-
neralitat i el Premi Rosalía de
Castro a la seva obra completa.

Durant el mes d’octubre
Margarit ha estat el protago-
nista de la Setmana de la Poe-
sia de Sant Cugat del Vallès.

Ateneu Sant Just | Tertúlia sobre Tàpies
L’Ateneu de Sant Just Desvern organitza la tertúlia Tàpies, la poètica

dels objectes i el temps, amb la presència d’Assumpta Rosés, llicenciada
en Belles Arts, comissària d'exposicions i crítica d'art. L’acte es durà a

terme divendres 15 de novembre a les 20.30 hores a la Sala Piquet.

Redacció
SANT JUST DESVERN

El poeta Joan Margarit, premiat
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La crida de l’associació local
DACMA (Dones de Sant Joan
Despí afectades de càncer de
mama) a les dones de Sant Joan
per participar en la Cursa de la
Dona que va tenir lloc a Barce-
lona el passat 10 de novembre va
ser tot un èxit. Al voltant de
250 dones del municipi van
prendre part a la prova solidària,
celebrada amb motiu del Dia In-
ternacional de la Lluita contra el
Càncer de Mama. 

Aquesta nombrosa participa-
ció de les dones de Sant Joan els
va valer el guardó a l’associació
amb més participants, a més del
premi a l’equip amb el millor
temps acumulat, ja que en la pri-
mera mitja hora ja havien acabat
la cursa un total de 211 integrants
del grup de dones de la ciutat.

A l’àmbit individual, la sant-
joanenca Vinyet Bigordà va que-
dar segona a la categoria de 12 a
15 anys amb un temps inferior a
30 minuts. El recorregut total de
la competició solidària era de 6,7
quilòmetres, en un circuit que va
començar i va finalitzar a l’avin-
guda Reina Maria Cristina de
Barcelona.

La participació a la Cursa de
la Dona va assolir un rècord in-
sòlit de participació, amb 20.000
dones inscrites que van córrer a
favor de la investigació contra el
càncer de mama. L’associació
santjoanenca DACMA, nascuda
el 2009, dóna suport a persones
que pateixen o han patit aques-
ta malaltia.

Foto de família de les participants de Sant Joan Despí. Foto: Ajuntament

Les dones de Sant Joan Despí
corren contra el càncer de mama
» Unes 250 dones santjoanenques participen a la Cursa de la Dona
» L’equip de la ciutat rep el premi al millor temps acumulat de la prova

Organitzen una sortida
excursionista a la Vall d’Ora

SENDERISME4El Centre Ex-
cursionista d’Esplugues orga-
nitzarà aquest diumenge dia 17
una sortida a la Vall d’Ora, un
veïnat del municipi de Navès, al
Solsonès. 

És justament en aquest esce-
nari on, segons la llegenda, l’any
897 va ser ferit de mort el com-
te Guifré el Pelós pels musul-
mans. A més, les seves caracte-
rístiques d’altiplà enmig d’espa-
dats i penya-segats van ajudar al

fet que durant la Guerra del
Francès aquest paratge fos de
gran utilitat per als militars. 

El Centre Excursionista ha
organitzat dues excursions dife-
rents, una llarga que recorrerà
tot el paratge des del monòlit a
Guifré el Pelós fins a Sant Lleïr,
amb un desnivell de 625 metres
i una durada aproximada de 5
hores sense parades, i una altra
de curta, una versió amb menys
duresa que l’anterior.

Yaiza Rodríguez fitxa pel
bàsquet universitari dels EUA
BÀSQUET4La promesa del bàs-
quet espluguí i català, Yaiza Ro-
dríguez, ha fet el salt al bàsquet
nord-americà, on jugarà aques-
ta temporada al Boise State
Broncos. 

Un cop tancada la seva eta-
pa al Segle XXI, el club de for-
mació de bàsquet femení de la
Federació Catalana amb seu a la
Residència Joaquim Blume
d’Esplugues, la jove jugadora
ha encetat una nova etapa a la lli-
ga més exigent del bàsquet fe-
mení del món. Aquest canvi ha
arribat després d’un estiu mogut,

en què Yaiza va participar amb
la selecció espanyola al Mundial
sots-19 a Lituània, on va acon-
seguir la quarta plaça. També va
participar en l’Europeu sots-18
de Croàcia, aquesta vegada em-
portant-se la victòria. 

Amb només 18 anys, la base
espluguina Yaiza Rodríguez ja
compta amb una destacada tra-
jectòria esportiva. Rodríguez va
iniciar la seva carrera com a ju-
gadora de bàsquet, amb 9 anys,
al CB Cornellà, i als 12 ja va ser
convocada per la selecció cata-
lana. 

Més de 300 nens participen 
al Cros del Parc Torreblanca

ATLETISME4El Club Atlètic Sant
Just va organitzar el passat diu-
menge dia 10 de novembre el sisè
Cros Escolar de Sant Just Des-
vern, on van participar més de
300 nens i nenes de diferents
edats. 

Enguany se celebrava la se-
tena edició de la prova esportiva,
i segons declaracions del presi-
dent del Club Atlètic Sant Just,
Carles Martínez, a la ràdio local,
la prova “va ser tot un èxit”.

De cara a les pròximes edi-
cions, l’objectiu de l’organització
és que hi participin més nens de
les escoles de Sant Just, ja que els
infants participants acostumen a
venir al Cros a títol individual i no
com a escola.

El Club Atlètic Sant Just va
néixer l’any 2010, fruit de diver-
ses iniciatives de pares i mares del
municipi, i ara ja compta amb
més d’un centenar de nens i ne-
nes que hi practiquen atletisme. 

Bàsquet | CB Nou Esplugues
EL CB Nou Esplugues segueix amb la seva bona ratxa de victòries, que permeten al

conjunt blau mantenir-se als primers llocs de la taula. La seva última victòria davant
el CB Sant Joan Despí a les Moreres per 74 punts a 62 a la darrera jornada el deixa a
la tercera plaça amb 16 punts, per darrere dels Lluïsos de Gràcia i de l’AE Badalonès. 

Redacció
SANT JOAN DESPÍ

El paisatge natural de la Vall d’Ora. Foto: Arxiu
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DISSABTE 16 DE NOVEMBRE
TOT EL DIA Portes obertes gratuïtes al Museu

Can Tinturé (Esplugues de Llobregat). Es
tracta d’un recorregut estètic per la ceràmi-
ca d’aplicació arquitectònica des del segle XIV
fins al XIX.

DIJOUS 14 DE NOVEMBRE
09:30 Sortida per anar a menjar bolets. Orga-

nitza: Associació de Gent Gran Sant Just
Desvern. Lloc: Parc del Parador (Sant Just) 

FINS AL 28 DE NOVEMBRE
17:00-21.00 Exposició Primavera Fotogràfica.

Lloc: Centre Cívic Antoni Gaudí (Sant Joan Des-
pí). Es pot visitar una selecció de 30 fotografies
participants al X Concurs Primavera Fotogràfica
del Baix Llobregat.

FINS A L’1 DE DESEMBRE
MATÍ I TARDA Exposició de pintures d'Anabel

Jujol. Lloc i hora: Centre Jujol-Can Negre (Sant
Joan Despí). La il·lusió abstracte és la base te-
màtica d'aquesta col·lecció de pintures a l'o-
li que ens presenta l'artista Anabel Jujol.

DIVENDRES 15 DE NOVEMBRE
15:30 Visita guiada a la sala infantil de la bi-

blioteca. Lloc: Biblioteca Central: Zona Infantil
(Castelldefels)

DIMECRES 13 DE NOVEMBRE
07:00 ULTRATRAIL COLLSEROLA. Curses de gran

resistència al Parc de Collserola. Sortida CEM
Can Caralleu i arribada al CEM Can Caralleu
Gran Volta al Parc Natural : distància: 74 km,
desnivell positiu: 2.700 m. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSGASTRONOMIA

El Santuari de Cabrera (Osona) és un
espai dirigit a les famílies amb nens que
volen gaudir d’una aproximació al
món de l’excursionisme en el mateix
marc de l’entorn familiar. Preu ins-
cripció: 1 euro. Informació i inscripcions:
Centre Excursionista d’Esplugues

EXCURSIÓ EN FAMÍLIA
Santuari de Cabrera (Osona)

Dilluns 25 de novembre
Tot el dia

FESTIVAL ESPRIU
Dissabte 16 de novembre

19:00 hores

A les 7 de la tarda, a la sala del Cin-
quantenari, se celebrarà el FESTIVAL ES-
PRIU, amb l'actuació de Clara Segura, Toni
Xuclà, Gemma Humet, Sam Abrams i el
grup Xants. Coordinat per Roger Cònsul.
Preu: 4€ els socis i sòcies i 5€ la resta. 
Organitzadors: Escola d'Escriptura de l'A-
teneu, amb la col·laboració de l'Ajun-
tament de Sant Just Desvern i el Celler
de Can Mata

EXCURSIÓ 
a la Serra de Busa (Solsonès)

Excursió de muntanya col·lectiva en au-
tocar. Cal fer inscripció prèvia. Informa-
cions i inscripcions: Centre Excursionis-
ta d’Esplugues. Organitza: Espluga Viva

Una experiència exòtica on podràs elaborar
la recepta estrella de la gastronomia ja-
ponesa: El sushi. Observacions: Taller
gratuït. Dirigit a joves de 16 a 35 anys. Cal
reservar plaça trucant 933729706. Lloc:
Plaça Blas Infante s/n (Esplugues)

TALLER DE SUSHI
Divendres 22 de novembre

Diumenge 17 de novembre

E F E M È R I D E S
14 NOVEMBRE, DIA MUNDIAL DE LA DIABETIS
És la campanya de conscienciació sobre la diabetis més important 
del món. Va ser instaurat per la Federació Internacional de Diabetis 
i l'Organització Mundial de la Salut el 1991, com a resposta 
a l'alarmant augment dels casos de diabetis al món.
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